



Sobre els nous horaris

No sabem encara prou bé la forma exacta com definitivament es reglamentarà, i sobretot com es farà eficient, el nou horari de treball, que s'intenta d'implantar d'ara endavant. O millor dit, que ja s'ha començat de posar en vigor, amb més o menys amplitud.

Cal reconèixer que, des de fa molt de temps, hem vingut vivint dintre d'un sistema totalment arbitrari i capricios, pel que fa referència a jornada de treball, horari de vendes, etc. En general, som gent que ens costa de sotmetre'n a una disciplina, que ens plau d'anar contracorrent, i que volem sempre que tot s'adapti als nostres gustos o necessitats personals.

Fins avui, tothom ha fet allò que més li ha convingut: les empreses, les botigues, les sales d'espectacles, nosaltres mateixos... Els horaris han estat completament anárquics. Ara, de cop i volta, es vol posar una limitació i es vol fixar unes normes, a les quals haurem de subjectar-nos. Com es pot veure, anem d'un extrem a l'altre. Com deia molt bé el malaguanyat i plorat historiador Vives, el nostre país, en tots els ordres i aspectes, sempre va «del seny a la rauxa». No coneixem, doncs, la corda mitja. No tenim potser el sentit de l'equilibri i de la mesura.

Amb tot això, no volem pas dir que no siguem partidaris d'una lògica i ben estructurada implantació d'un nou horari de treball, que faciliti molt més les relacions humanes, i, sobretot, la nostra vida familiar.

Creiem que la gent ha de poder desenvolupar-se amb més agilitat. I tots plegats hem d'esforçar-nos per a assolir una ordenació més racional de les nostres diferents activitats, que ens permeti de viure amb més desembolstura i amb més esplai.

Però, per a aconseguir-ho, potser caldrà abans estudiar i endegar altres bases, totalment imperioses. Per exemple, els salaris. Està molt bé fixar un límit al treball. Però cal que aquest sigui alhora remunerador, justament i dignament retribuït. Al contrari, no farem altra cosa que embullar encara més la troca.

R. Munné i Coll

Nuevo horario

Difícilmente podíamos dejar de ocuparnos del nuevo horario. Desde la publicación de la Orden del Ministerio de la Gobernación del día 19 de abril, el tema ha pasado a ser de la máxima actualidad. Todo el mundo habla del horario. Y todos estamos afectados por él. Incluso aquéllos a quienes no afecta por su trabajo, les afecta por sus compras o por sus esparcimientos.

Evidentemente la implantación del nuevo horario significa una revolución en las costumbres del país. No sabemos hasta qué punto se hará la revolución, ya que una de las características del país es la de ignorar siempre si las cosas van en serio o en broma.

Apresurémonos a decir que somos de los convencidos de la conveniencia de modificar muchas de nuestras costumbres, entre las que se encuentra la falta de horario. Aceptar un horario es ya una revolución importante. Tan importante como recorrer la distancia entre la anarquía y el orden, lo cual para nosotros es ya una distancia apreciable.

Sin embargo, pasar de la falta de horario a una hora límite fijada a las siete de la tarde, es pecar por exceso. Y es, al propio tiempo, dificultar el cumplimiento de las nuevas disposiciones.

No sabemos si las horas límites señaladas en el nuevo horario son las que realmente nos convienen. Tal vez lo sean. El tema podía ser objeto de largas y muy discutibles argumentaciones. No obstante, lo que nos parece poco adecuado es dar un salto de tanta magnitud, y darlo sin llevar en la mochila algunos artículos que pueden hacernos falta. Por ejemplo: la suficiencia de ocho horas de trabajo para ganar un salario capaz de subvenir las necesidades; la hora límite de los espectáculos dentro del mismo día, sin dejarlo para el día siguiente; un tiempo de dos

horas largas entre el fin de la jornada de trabajo en talleres y fábricas y el cierre de los comercios.... Podríamos aumentar la relación, pero queremos tan sólo llamar la atención sobre algo que creemos de especial interés: Que a todos se nos mida con la misma medida, es decir, que el cumplimiento del horario se exija a todo el mundo o a nadie. Ese es, a nuestro modesto entender, uno de los principios básicos del éxito de la operación.

Presupuesto mínimo vital diario

mayo 1961

Individual

Alimentación . . .	24'03
Vestido . . .	8'09
Habitación . . .	11'06
Gastos indispensables .	8'45
Total diario ptas.	51'63

Matrimonio . . .	87'78
* 2 hijos . . .	139'03

Índice comparativo:

Base: Agosto 1956 = 100
Agosto 1959 = 144'34

Datos suministrados por «Acción Social Patronal» y «Asociación Católica de Dirigentes».

¡Juguetes!

Resuelva sus compromisos con sus familiares o amistades

Regalando un juguete

en cumpleaños, onomásticas, primera comunión, exámenes, etc

juguetes todo el año

S a s t r e

PI Perpiñá, 15

Tl. 734

CARBO